
Tóth Balázs, Vasvár polgármestere 
összegezte a vírushelyzettől sújtott, ne-
hézségektől nem mentes 2020-as eszten-
dőt. Emellett arra kértük, hogy tekintsen 
előre az időben és a 2021-es évről is nyújt-
son tájékoztatást.

– 2020 elején semmi nem utalt arra, hogy 
rendkívüli évünk lesz, a vírus azonban be-
robbant és megváltoztatott mindent – kezdte 
évértékelőjét Tóth Balázs polgármester. – A 
tavaszi első hullámban szinte óráról órára 
változott a helyzet, vészüzemmódra kellett 
átállítani a várost, amely kezdődött a már-

cius 15-ei városi ünnepség lemondásával, 
majd hamar eljutottunk az intézmények 
bezárásáig. Válságstáb állt fel a város éle-
tének megszervezésére, sorra vettük a kri-
tikus pontokat és alternatív megoldásokban 
gondolkodtunk annak érdekében, hogy az 
alapszolgáltatások működjenek.

Így utólag visszatekintve – mint minden 
nagy feladatnál – természetesnek érezzük, 
hogy viszonylag zökkenőmentesen megol-
dottuk, de akkor sok feszült pillanat adó-
dott. Ezúton is köszönöm mindenkinek, a 
takarítónőktől az intézményvezetőkig, az 
egészségügytől a boltokban dolgozókig, 
hogy a legnagyobb felelősséggel látták el 
munkájukat és biztosították a város műkö-
dését. Tavasszal szinte nem is hallottunk 
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fertőzött emberekről a környezetünkben, a 
mostanihoz képest töredéke volt a megbete-
gedések száma. Akkor leginkább a külföldi 
képsorok voltak riasztóak. Azóta sok min-
dent megtudtunk a vírusról és el kellett fo-
gadnunk a helyzetet. Öröm volt, hogy nyá-
ron – a korai intézkedéseknek és a lakosság 
jogkövető magatartásának köszönhetően 
– szinte normál rendben folyhatott az élet. 
Bár, már akkor is hallani lehetett, hogy jön a 
második hullám. A tavaszi első vírushelyzet 
jó felkészülési időszaknak bizonyult ahhoz, 
hogy sokkal felkészültebben fogadjuk a má-
sodik hullámot. Az emberek is higgadtab-
ban, nyugodtabban kezelik a kialakult hely-
zetet. A város a mai napig jól átvészelte ezt 
az állapotot, ami annak is köszönhető, hogy 
döntő többségben a város polgárai betartják 
a rendszabályokat.

A járvány tanulságait még korai lenne 
megvonni, de biztos vagyok benne, hogy az 
életünket kicsit másképpen fogjuk élni ezután.

– A vírushelyzet idején miként lehet, le-
hetett fejleszteni a városban?

– Vasvár gazdasági szerkezete abból a 
szempontból szerencsés, hogy nem túlságo-
san kitett a turisztikai és az autóipari ágazat-
nak, amelyeket legjobban érintett a vírus-
helyzet. Az év elején nem tudhattuk, hogy 
mit hoz a jövő, ezért azonnal a költségve-
tésben „behúztuk a fékeket”. Csak a már le-
szerződött beruházásokat valósítottuk meg. 
Eredménynek tekintjük azt is, hogy a város 

által fi zetett alkalmazottak körében nem 
volt szükség létszámcsökkentésre. A kultúra 
területét komolyan érintette a vírushelyzet, 
de a munkatársak megtalálták a belső fel-
adatokat, amelyek kifelé nem látszanak, de 
a későbbi zavartalan működéshez fontosak. 
2020-ban a város legnagyobb beruházása, 
az iparterület kialakítása befejeződött, ezzel 
új szintre került a város befektető vonzási 
képessége. Emellett utakat, járdákat újítot-
tunk fel, a temetőben a búcsúztatási szer-
tartás helyszíne fölé tető került, s a ravata-
lozó is megújult. A nagymákfai közösségi 
ház energetikailag teljesen megújult, teljes 
körű hőszigetelést kapott, a nyílászárókat 
kicseréltük és a tetőre napelemes rendszer is 
került. Az óvodában ovis sportpálya épült, 
így már kedvezőtlenebb időjárási körülmé-
nyek között is tudnak a szabadban mozogni 
a gyerekek.

– A nagy rendezvényeket sajnos nem le-
hetett megtartani.

– Igen, nagy dilemma volt, mit lehet 
megtartani, s mit nem. A Békenapot szeren-
csére megszerveztük, és a búcsúi körmene-
tet meg lehetett tartani. A Bárányfesztivál, a 
Rétesfesztivál vagy éppen az advent prog-
ramsorozata azonban nem valósulhatott 
meg. V. Németh Zsolt országgyűlési képvi-
selő mondta az iparterület átadóján, hogy a 
koronavírus új műfajt teremtett: az ünnepé-
lyesség nélküli ünnepet – idézte.

Fotó: Laki László
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(Folytatás az 1. oldalról)
Nemcsak a diákoknak kellett megtanul-

ni a digitális eszközök használatát, hanem 
nekünk is, mivel az eddigi személyes ta-
lálkozók, megbeszélések, egyeztetések, 
projektzárók is az online térbe kerültek át. 
Ilyen volt a Dél-Vas megyét érintő, félmil-
liárd forint értékű foglalkoztatási paktumos 
projektzáró és az iparterület átadó ünnepsé-
ge is. Ősztől kezdődően ismét elmaradtak 
a korábban megszokott rendezvényeink is, 
például a novemberi Vállalkozói fórum és 
az év végi intézményvezetői közös évér-
tékelés. Ezt a döntést kellett meghoznunk, 
mert nem veszélyeztethettük a város műkö-
dését esetleges csoportos megbetegedéssel.

– A kormány december közepén úgy dön-
tött, hogy a kis- és középvállalkozások, va-
lamint az egyéni vállalkozók iparűzési adó-
ját január 1-től a felére csökkenti. Miként 
érinti ez Vasvár városát?

– Nem örültem ennek a hírnek, amikor 
meghallottam, de remélem, hogy teljes el-
lentételezést kapunk, mint ahogy a hírekben 
is szerepelt a 25 ezer fő alatti településeket 
illetően.

– Hogyan látja a 2021-es évet?
– Karácsonyi ajándékként a város a 

kormánytól kapott 650 millió forintot a 
fürdő, kemping megvételére, fejlesztésük 
megtervezésére és a termálkút felújítására. 
V. Németh Zsolt országgyűlési képvise-
lőnknek köszönhető, hogy ilyen jelentős 
összegű fejlesztési támogatásban része-
sült városunk. A város rekreációs övezete 
– fürdő, Csónakázótó környéke – komoly 
fejlesztések előtt áll, hiszen már idén meg-
valósul a csónakázó tó felújítása a megyei 
horgász szövetség beruházásában. A hazai 
források mellett természetesen számítunk 
az uniós forrásokra is. Folytatjuk a város 
csapadékvíz rendszerének korszerűsítését. 
Közbeszerzés alatt van a város nyugati ré-

szén egyes utcák csapadékvízrendszerének 
megoldása. Bízom abban, hogy e területen 
is tovább tudunk lépni a település többi ré-
szén is. A Belügyminisztériumtól nyertünk 
forrást a Pásztor utca felújítására, – ismerte-
ti. – Már kivitelezés alatt van az ezredes-ház 
felújítása, amelyben egy kávézó is helyet 
kap majd. Tudatosan építkezünk lépésről 
lépésre, a Békeház egyre kedveltebb, mint 
házasságkötési helyszín, s az ezredes-ház a 
felújítást követően kisebb lakodalmak lebo-
nyolítására is alkalmassá válhat, így bizto-
sítva a felújított épület fenntarthatóságát.

A koronavírus 2021-ben ismét nehéz 
helyzetbe hozhatja a kultúra területét, hi-
szen nem tudjuk meddig nem lehet nagyobb 
rendezvényeket tartani. Bizonytalanságot 
jelent az új egészségügyi törvény, még 
nem látjuk a hatásait, félő, hogy bizonyos 
szakellátásokat nem tudunk megtartani, de 
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remélem, hogy a döntéshozók orvosolják a 
szakorvosok problémáit.

Majd így folytatja:
– Nagyon jó hír, hogy Vasvár is beke-

rült a járási tanuszoda programba. Ez nem 
a fürdő területén valósulna meg, hanem a 
piac utáni területen, amelyet folyamatosan 
töltünk fel. A milliárdos beruházás által 
hatsávos medence és egy kisebb tanuló-
medence is helyet kapna az intézményben. 

Szerencse, hogy a ciklus elején megvásárol-
tuk ezt a területet. Az új létesítmény járási 
tanuszoda lenne, de nyilván szabad kapaci-
tásait az úszni vágyók is igénybe vehetnék. 
Fenntartása nem a várost terhelné, működé-
sét Nemzeti Sportközponti forrásból fi nan-
szíroznák. A terv áprilisban kormány elé 
kerül, a kivitelezés 2022-ben indulhat meg, 
ha minden jól sikerül. A legfontosabb a vá-
ros, a képviselő-testület számára, hogy az itt 
élők életminősége folyamatosan fejlődjön. 
Az újság hasábjain keresztül is kívánunk: 
Boldog, eredményekben, egészségben gaz-
dag új esztendőt! Köszöntsön ránk jó év, a 
lelkekbe boldogság, a szívekbe béke, ezt kí-
vánjuk az új évre!

Kinevezték a város új jegyzőjét
Pálláné dr. Lakics Erikát vezetői elképzeléseiről,

céljairól kérdeztük

Pálláné dr. Lakics Erika, a város ko-
rábbi aljegyzője nyerte el a nyugdíjba vo-
nuló jegyző álláshelyére kiírt pályázatot.

Mint arról decemberi lapszámunkban 
tájékoztatást nyújtottunk: dr. Ódor Ildikó 
jegyző nyugdíjba vonult. A tisztséget a vas-
vári gyökerekkel rendelkező, családjával 
már évtizedek óta a városban élő Pálláné dr. 
Lakics Erika tölti be, aki a helyi közigazga-
tásban 33 éves munkatapasztalattal bír, s ez 
idő alatti hivatali munkája során végig kísér-
te a város fejlődését. Aljegyzőként feladatát 
képezte a jegyző helyettesítése, a jegyző 
által meghatározott feladatok ellátása, kap-
csolt munkakörben a hivatal szervezési és 
jogi osztályának irányítása, felügyelete. Az 
utóbbi években a városban folyó hazai és 
uniós forrásokból megvalósuló projektek le-
bonyolításában is jelentős szerepet vállalt, s 
2016-tól szinte napjainkig az önkormányzat 
tulajdonában álló Vasvári Városfejlesztési 
Nonprofi t Kft. egyik ügyvezetőjének tisztsé-
gét is betöltötte. Vasvár új jegyzőjét vezetői 
céljairól kérdeztük.

Pálláné dr. Lakics Erika 1987. szeptem-
ber elsejétől dolgozik a helyi közigazga-
tásban. Bár elsősorban testnevelő tanárnak 
készült, mégis – rokoni ösztönzésre – az Ál-
lamigazgatási Főiskola mellett döntött, ahol 
igazgatásszervező szakon végzett, majd a 
pécsi egyetemen megszerezte jogtudomá-
nyi diplomáját, később pedig közigazgatási 
szakvizsgát tett.

Elmondta, hogy aljegyzői munkakörében 
és a Kft. ügyvezetőjeként megtapasztalta a 
vezetői felelősség és feladatvállalás súlyát, 
mely a jegyzői tisztségben hatványozottan 
jelentkezik, így hosszabb gondolkodás után 
döntött az álláshely megpályázásáról.

Jegyzői munkája során a hivatalt a tőle 
megszokott vezetői felelősség- és feladat-
vállalással kívánja vezetni. Fontos feladatá-
nak tekinti, hogy a Hivatal, a város intéz-
ményei, és a járás 23 települését magába 
foglaló önkormányzati társulás, valamint 
annak intézménye továbbra is a jogszabályi 
előírások szerint – fenntartói elvárásokkal 
összehangoltan –, jogszerűen, hatékonyan 
és átláthatóan működjenek. Továbbra is 

folytatandónak véli a járás településeivel 
történő együttgondolkodást, hisz ez mind a 
város, mind a térség fejlődését szolgálja.

Munkája során kiemelt feladatként te-
kint a jogszabályok, pályázati felhívások 
naprakész fi gyelemmel kísérésére, értelme-
zésére, amely a folyamatosan és gyorsan 
változó, sok esetben bonyolult jogszabályi 
környezetben és pályázati rendszerben nagy 
kihívást jelent. Megítélése szerint az önkor-
mányzatok és a hivatalok feladatellátása az 
elmúlt évek alatt nagyon sokat változott. 
A helyi hivatalban a hatósági ügyintézés-
ről a hangsúly áttevődött a városfejlesztési 
és városüzemeltetési, valamint a szociális 
védőhálót biztosító feladatokra, amelyek 
jórészt azonnali, gyors intézkedést, feladat-
megoldást igényelnek. Mindezek a hivatal 
szervezeti felépítésének átgondolását is fel-
vethetik a jövőben. Kiemelte, hogy a város 
és a térség fejlődése érdekében továbbra is 
fontos a hivatal, a képviselő-testület, a vá-
lasztott tisztségviselők, az intézmények ve-
zetői, valamint az önkormányzati társulás 
vezetője közötti szoros együttműködésen 
alapuló jó munkakapcsolat. Vezetői elkép-
zelései között megfogalmazta a hivatali 
munkavégzéshez elengedhetetlenül szüksé-
ges informatikai, technikai feltételrendszer 
további javítását, a kommunikáció, infor-
mációáramlás és a visszacsatolás folyama-
tában rejlő lehetőségek jobb kihasználását.

Úgy véli: eredményes vezetői munkát 
csak együttműködve, egymás véleményét 
meghallgatva, tiszteletben tartva, kompro-
misszumra törekedve lehet végezni. Pálláné 
dr. Lakics Erika olyan egymás munkáját 
segítő közösségben gondolkodik, amelyben 
mindenki képessége, szorgalma és tudása 
legjavát adva a lakosság megelégedésére és 
a város fejlődése érdekében közszolgálat-
ként végzi munkáját.
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Szeretetre hangolva
Az idei év, a tavasz, a nyár, az ősz, a 

december teljesen más volt, mint az elmúlt 
években. Nem voltak közös iskolai prog-
ramjaink, nem élhettük meg a jeles napokat 
sem együtt.

Elmaradtak a sportrendezvények, a dec-
emberi Mikulás kupa is. Az osztályok tag-
jai apró ajándékokkal kedveskedtek egy-
másnak Szent Miklós napján, nélkülözve 
a hagyományos Mikulás napi délutánokat, 
bulizásokat.

Az advent sem a tervezettek szerint va-
lósult meg. Elmaradtak a karácsonyváró 
iskolai foglalkozások, a közös mézeskalács 
sütés, a karácsonyi gálaműsor, a koncert, a 
szülőkkel való közös karácsonyvárás.

Volt azonban „Angyalposta”, kedves 
üzenetek, szép gondolatok egymásnak, reg-
geli karácsonyi zenék…

A diákönkormányzatot segítő tanár, 
Kapornakiné Mozsár Anikó ötlete alapján az 
aula feldíszített egyik asztala adott helyet az 
„Angyalposta” ládájának. Ebbe lehetett be-
dobni névre szóló üzeneteket, leveleket, me-
lyek kizárólag pozitív, kedves hangulatúak 
lehettek. A diákok nagy izgalommal írták a 
gondolatokat, díszítették a borítékokat, vit-
ték a ládába, örömet okozva diáktársaiknak, 
tanáraiknak a délelőtti kiosztást követően.

A pandémia elvette tőlünk a közösen 
megélt élményeket, a tanórán kívüli isko-
lai programjainkat, rendezvényeinket. Nem 

vehette el tőlünk azonban, hogy örömet 
okozzunk másoknak, kedves gondolatokkal 
szerezzünk egymásnak jó érzéseket, szép 
napokat.

Meg kell keresnünk, találnunk a rosszban 
a jót, a hidegben a meleget, a színtelenben a 
színeket…, s ez nekünk egy kicsit sikerült a 

decemberi napokban. S ha akarjuk, sikerül-
ni fog a 2021-es esztendőben is.

Szeretetben, örömökben, sikerekben gaz-
dag, áldott új esztendőt kívánok minden diá-
kunknak, szüleiknek, családtagjaiknak, dol-
gozóinknak és minden vasvári embernek!!
Sejberné Szabó Marianna iskolaigazgató

Vasvári Játékszín Egyesület hírei
A korlátozások alatt is a próbák rendszeresen zajlanak a virtuális térben

A csoport 2020 járványos évében is 
eredményesen működött.

Évtizedek óta fő szervezője a Doni meg-
emlékezésnek januárban.

Verseket jelentettek meg második éve a 
Magyar Kultúra Napja alkalmából az utcán 
Tóth Zsanett kezdeményezésére.

Székely János Caligula drámáját három 
alkalommal, a komédiákat 8 alkalommal 
játszották.

Elkezdtük szervezni a Haza Szép 2021.
évi eseményeit. A kilencvenes évek végétől 
a 2010-es évek közepéig folytak e beszélge-
tős sorozatok. Ezeken egy helyi, egy térségi 
és egy-kettő országosan ismert személyiség 
folytatott beszélgetést a Hazáról. Vendége-
ink voltak többek között: Tolcsvay Béla, 
Vidnyánszky Attila, Döbrentei Kornél, Né-
meth Pál, Mátyus Alíz.

Terveink 2021-re:
Csengey Dénes Zrínyiről írott drámáját 

az író családja a Játékszín rendelkezésére 
bocsátotta és engedélyezte annak bemuta-
tását. 2021. április 8-án lesz 30 éve, hogy 
a szerző elhunyt. A Tejút lovasa c. darabot 

szeretnénk tavasszal bemutatni és a család 
is örülne ennek. Nyomtatásban még nem 
jelent meg az egész mű. Az eredeti pél-
dányt a szerző fi a, Csengey Balázs adta 
át részünkre. Az 1989-90-ben Csengeyvel 
folytatott levélváltásunkat pedig mi adtuk 
a család archívuma részére. A Zrínyiről 
szóló darab a költő születésének 400 év-
fordulójának évében (2020.) terveztük be-
mutatni, de a járvány helyzet miatt ez nem 
volt lehetséges.

Rendkívül aktuális a mű és a szerző éles 
előrelátását mutatja, aki évtizedekkel ezelőtt 
érzékelte a ma zajló Európai változásokat. 
A nemzet érdekében az egymásnak feszülő 
érdekeket is egyesíteni kell a megmaradás 
érdekében, ezt közvetíti a maiak számára.

Őszről elmaradt rendezvényt is szeret-
nénk a tavasz folyamán megtartani. Közös-
ségi találkozót szervezünk a nemzedékek 
bevonásával.

A Verses akciókat továbbfejlesztjük a 
térségben is.

A járvány után az erdélyi meghívások-
nak is eleget teszünk, amit két alkalommal 

kellett halasztani. Caligula előadást és a 
komédiákat hívják a Marosvásárhelyi szín-
házba, Sepsiszentgyörgyre, Nagyváradra, 
Zilahra, Érmihályfalvára, Köröstárkányba, 
Gyimesközéplokra.

Új darab terveink között szerepel és 
Machiavelli: A fráter c. komédia Kol-
tai János rendezésében. Tervezzük Peter 
Weiss:Mockinpottkáim c. abszurd komédiá-
jának előadását. Repertoáron tartjuk a Nagy 
Gáspár versét az októberi forradalomról, 
valamint az „Egy mondat” c. szerkesztett 
műsort.

Szívesen látjuk az új érdeklődőket is, 
akik kedvet érzenek a színjátszáshoz korha-
tártól függetlenül, hisz JÁTSZANI minden-
ki tud és szeret.

A csoport ismét bejegyzett egyesület-
ként működik, így az adók 1%-át is kérheti. 
Kérjük a Tisztelt Nézőket és támogatóinkat, 
hogy gondoljanak a Vasvári Játékszínre az 
adójuk felajánlásakor.

Várjuk az előadásainkra!
Vasvári Játékszín Egyesület
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Kimaradt az életünkből 2020-ban…
2020-ban a járvány miatt, a szabályok be-

tartása érdekében elmaradt a Mikulás ünnep-
ség, az adventi programsorozat, a közös gyer-
tyagyújtás, a karácsonyi vásár, a szilveszteri 
tűzijáték. Ezzel a képgalériával emlékezünk 
a korábbi évek szeretetteljes élményeire.

Képgaléria: Laki László 

Adventi 
adomány

A vasvári székhelyű Karintia Kereskedel-
mi, Mezőgazdasági és Szolgáltató Kft. 
idén is fontosnak tartotta, hogy kilenc, ne-
héz sorsú helyi családot ajándékutalvány-
nyal támogasson az adventi időszakban. 
Az immár hagyományos jótékonysági 
kezdeményezésüket a város nevében a 
polgármester örömmel fogadta.
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Ózongenerátor beszerzésében 
gondolkodik Vasvár

Az önkormányzat ózongenerátoros 
fertőtlenítést végeztetett a város több 
intézményében decemberben. Először a 
Ficánkoló Óvoda és Mocorgó Bölcsőde 
Béke utcai épületében. A november végi 
gyorstesztelés során ugyanis a bölcsődé-
ben az egyik kisgyermeknevelő tünet-
mentesen pozitív tesztet produkált. Ezért 
a bölcsődét december első hetében bezár-
ták. Az épületben az ózonos fertőtlenítést 
december első napjaiban végeztette el az 
önkormányzat.

„Nagy teljesítményű géppel dolgoz-
tunk, amit egyelőre bérlünk. Az ózon a 
legkörnyezetbarátabb, sterilizáló, fertőtlení-
tő anyag, gáz. Az is tudható, hogy az oxidá-
lási folyamat az ózonnal olyan eredményes, 
hogy a mikroorganizmusok nem tudnak im-
munitást felépíteni, nem úgy, mint ahogy a 
hagyományos vegyszerekkel előfordulhat” 
– részletezte Tóth Balázs polgármester.

Hozzátette: minden nagy találmánynak 
az egyszerűségben rejlik az előnye, ahogy 
ennek a fertőtlenítő eszköznek is, amelynek 
szabadalmaztatása egyházashollósi szakem-
berekhez kötődik.

„Ha a gép megtartása, vásárlása mellett 
döntünk majd, ez sokkal kedvezőbb konst-
rukció lesz így számunkra” – árulta el a vá-
rosvezető a fertőtlenítés megkezdése előtt.

A készülék nagy teljesítményre képes. Ez 
azért lényeges, mert az ózon a levegőnél ne-
hezebb. Elegendőnek kell termelődnie belőle, 
hogy a szintje a fertőtlenítés során megfelelő 
magasságig emelkedjen és a fertőtlenítendő 
részeket elérje. A készüléket egyelőre tehát 
bérli az önkormányzat. A szakszerű használat 
bemutatására most még szakemberek közre-
működését kérték. A későbbiekben azonban 

az egyszerű használat miatt már az önkor-
mányzat munkatársai is el tudják végezni 
a készülékkel a fertőtlenítéshez szükséges 
műveleteket. A Béke utcában a bölcsi két 
foglalkoztató termét és a vele egy épületben 
működő óvoda csoportszobáját, valamint az 
épület kiszolgálóhelyiségeit, tereit, irodáit is 
fertőtlenítették december elején.

December közepén aztán folytatta az 
ózonos csírátlanító beavatkozásokat az ön-
kormányzat intézményeiben. A bölcsőde 
épülete után később a polgármesteri hivatalt 
és a Kossuth utcai óvoda épületét is fertőtle-
nítették a város által kölcsönzött ózongene-
rátorral az önkormányzat munkatársai.

„Úgy tűnik, a vírus velünk marad még 
egy ideig. De ha a járvány véget ér, akkor 
is hasznos lehet hosszú távon, ha az önkor-
mányzat rendelkezik sterilizálni, fertőtle-
níteni képes eszközzel. Sok a városban az 
intézmény. Ha szükséges lesz a fertőtlení-
tésük, ne kelljen majd külső szolgáltatóra 
várni, jó lesz saját kapacitással rendelkezni” 
– magyarázta a polgármester.

„Kérem, továbbra is tartsuk be az előírá-
sokat, vigyázzunk egymásra és magunkra!” 
– hangsúlyozta még a polgármester.

Pogács Mónika

Közel 100 embernek segített
az egymillió forintos felajánlás

A vasvári MIELL Quality cégcsoportnál 
nagy fi gyelmet fordítanak a jótékonyságra, a 
szociális szerepvállalás meghatározó a vál-
lalkozás fi lozófi ájában, életében. Botfa Bá-
lint, a cégcsoport tulajdonosa minden évben 
advent idején magas összeget adományoz 
olyan nehéz sorsú vasvári családoknak, ame-
lyeknek nagy segítséget jelent a felajánlás. A 
jótékonykodás Botfa Bálint számára termé-
szetes, aminek egyik évben sem akart hangot 
adni. Úgy, mint ahogy Kovács Tilda, a város 
korábbi polgármester asszonya sem, aki szin-
tén a háttérből tevékenykedve, a nehéz sor-
sú családok kiválasztásában, az adományok 
szétosztásában vállal évről évre főszerepet. 
Mindketten a háttérben maradva próbálnak 

segíteni, de egy ilyen mértékű adományozás 
természetesen nem marad titokban.

Megkerestük Botfa Bálint tulajdonost, aki 
érdeklődésünkre megerősítette, hogy egymil-
lió forintot adományozott vasvári lakosok, 
családok számára. Az összeg felhasználására 
Kovács Tilda korábbi polgármester asszonyt 
kérte meg, akivel régi, jó kapcsolatot ápol. 
Gyermekként Kovács Tilda volt az óvónője, 
aki most a kérésére ételt, karácsonyi csoma-
got, s pénzt juttatott el a rászorulók számára, 
akik között voltak gyerekes családok, beteg 
emberek, rendkívül alacsony összegből élők. 
100 fő körüli volt azoknak a száma, akiket 
valamilyen formában támogatott a cégcso-
port idén adventkor is.

Tel.: 94/573-006 • Fax: 573-036
www.blvk.hu

SZÉPIRODALOM
•  Silver: Lydia Bird két élete
•  Tomor: Helló újra, kedves exem!
•  Shen: A csóktolvaj
•  Simsion: A Rosie projekt ésszerű 

szerelem
•  Marinyina: Idegenbeli játszma
•  Fforde: A szerelem titkos kertje

SZAKIRODALOM
•  Kétszemélyes szakácskönyv
•  Kaku: Az emberiség jövője
•  Purna: Spirituális ábécé
•  Kershaw: Egy utca Arnhemben
•  Cohen: A csodák tanítása
•   Slade: Szabaddá lenni

GYERMEKKÖNYVEK
•  Mire jó a matek?
•  Wass: Mese a kék hegyekről
•  Papp-Für: Akik gyerekek maradnak
•  Ertimo: Micsoda idő!
• Wéber: Marci és Merkúr
•  Novelli: Leonardo és a toll, amely 

megrajzolta a jövőt
• Szabó: A János vitéz-kód
•  Urbánszki: A nyughatatlan
•  Gryllus: Vízcseppmesék

Értesítjük az érdeklődőket, hogy
a könyvtár állományából leselejtezett 
könyvek kedvezményes áron megvásá-

rolhatók a nyitvatartási idő alatt!

AJÁNLÓ
a dr. Bendefy László Városi Könyvtár

új szerzeményeiből

Öröm futás
Az év utolsó nagy „rendezvénye"

Harmadik alkalommal rendezték meg 
az év végi Örömfutást, most azonban egé-
szen sajátságos módon.

December 30-án délelőtt bármikor in-
dulhattak sétára vagy futásra az arra vál-
lalkozók a Nagy Gáspár Művelődési Köz-
pont előtt kihelyezett Luca búza asztaltól. A 
résztvevők elvettek egy térképet és aszerint 
indultak a túrára. Az államosokon egy-egy 
verset, vagy prózai idézetet találtak és a ké-
szített fotót feltették a világhálóra. Csaknem 
harmincan teljesítettek a több mint négy ki-
lométeres távot.

Szabolcs Gergely és a Művelődési Köz-
pont köszöni a résztvevőknek, hogy életben 
maradt az Örömfutás, ami most különösen 
fontos volt a szervezőknek és résztvevőknek.

Folytatása következik.
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Az ózon fegyver
a koronavírus elleni globális harcban

„Az ózont fegyverként kellene adap-
tálni a COVID-19 elleni globális harc-
ban” – írta Zhou Muzhi professzor, a 
Tokió Keizai Egyetem vezetője. Az ózon 
három oxigénatomból álló instabil mo-
lekula, amelyet Christian Friedrich 
Schönbein fedezett fel 1840-ben. A név a 
görög „ozein”, azaz „rossz szagot árasz-
tó” szóból származik -írja a wikipédia.

A gáznemű anyag az utóbbi időben még 
inkább fókuszba került, hiszen a koronaví-
rus-járvány kapcsán hatékony fertőtlenítés, 
csírátlanítás végezhető vele a középületek-
ben és magánlakásokban egyaránt. A vas-
vári önkormányzat is rendszeresen hasz-
nálja már a készüléket, amelyet egyelőre 
bérelnek, de tervben van, hogy megvásárol-
ják a hatékony, hasznos eszközt. Az ózonos 
fertőtlenítés ipari méretű megvalósításához 
egy vasi, egyházashollósi találmány járult 
hozzá. A világszabadalom kizárólagos 
forgalmazója egy kft. A műszer közösségi 
terek, kórházat, irodák, vonatok, buszok, 
ingatlanok fertőtlenítésére is alkalmas. A 
cég munkatársát, Lippai Ádámot kértem 
meg, beszéljünk a készülékről közérthető, 
hétköznapi nyelvre lefordítva a szó szerint 
akár életmentő műszer, az ExOzone® mű-
ködését, előnyeit.

Az ózongenerátort Egyházashollóson 
gyártják. Tíz éves fejlesztési múlt van a 
készülék mögött, sokat dolgoztak rajta 
a szakemberek, hat évbe telt, hogy olyan 
műszer szülessen, amely megbízható és 
rengeteg ózont tud termelni.

„Az ózon egyszerű, természetes, haté-
kony fertőtlenítő szer. Hiszen a természet 
adja a kézenfekvő dolgokat. Ózon a ter-
mészetben is keletkezik, például villám-
lás során. Nagy viharban megérezhetjük 
a szagát. A görög szó is erre utal, aminek 
a jelentése rossz szag. A görögök nem vé-
letlenül fi gyeltek fel a jelenségre és adták 
az „ozein” nevet a gáznak. Az oxigénhez 
szoros köze van. Három oxigén moleku-
lából áll. A generátor pedig szimulálja a 
természetet ”-beszélt a folyamatokról a 
szakember.

Tulajdonképpen dobozba zárták mini-
ben a villámot. Maga a készülék beszívja 
a levegőt, elektromos áram segítségével 
ózont generál, majd kifújja a kezelt térbe. 
Ha vége van a fertőtlenítésnek, a készülék 
kikapcsol. Egy órán belül visszabomlik 
oxigénre az ózon, nem marad vegyszer ma-
radvány, környezeti levegő marad a fertőt-
lenítés után. A szabadalom Vas megyéhez 
kötődik ugyan, de a világot járja közben a 
készülék.

A szakember a készülék előnyeihez so-
rolta az alacsony működési költséget. „A 
működési költség elhanyagolható, hiszen a 

fertőtlenítő anyagot a környezeti levegőből 
álltjuk elő nagyon alacsony áramfogyasz-
tás mellett. Az ózon természetes úton oxi-
génre bomlik vissza, így nem hagy maga 
után vegyszermaradványt és nem károsítja 
a környezetet” – magyarázta. A fenntartha-
tó technológia és a páratlan hatékonyság is 
az előnyök közé tartozik. „Mivel az ózon 
az egyik leghatékonyabb fertőtlenítőszer, 
az ExOzone® készülék magas ózonki-
bocsátása kiváló hatásfokot garantál” – 
mondta Lippai Ádám.

A vasi találmány, a hazai fejlesztésű és 
gyártású készülék sokoldalú használathoz 
tartozik, hogy elég nagy teljesítményűek 
ahhoz, hogy biztosítsák a levegő és a fe-
lületek sterilizálását ipari méretekben. A 
mobilitás miatt pedig olyan helyeken is 
alkalmazhatóak, ahol a hagyományos fer-
tőtlenítés nem lehetséges.

A technológiáról megtudhattam: az 
ExOzone® SR-100 mobil berendezések 
kizárólag a környezeti levegő és áram 
felhasználásával fertőtlenítik a helyisége-
ket. A kezelt terület minden egyes pontját 
képesek gyógyszerészeti minőségűen ste-
rilizálni, beleértve akár az egyéni védő-
eszközöket és az orvosi eszközöket is. Az 
ExOzone® 400+ g / óra ózont termel 650 
légköbméter / óra légteljesítmény mellett. 
A 25 ppm koncentrációjú ózongáz már 
messze fertőtlenítő hatású, az 50+ ppm 
koncentráció pedig már képes sterilizálni 
a felületeket. Lippai Ádámot arra kértem, 
hétköznapi példákkal, közérthetően ma-
gyarázza meg, mit is jelentenek ezek a szá-
mok.

Azzal kezdte: bár az ózonos fertőtlení-
tést régóta használják tisztításra, a vasi ta-
lálmány lényege, hogy egy másik eljárással 
sokkal több ózont tudnak előállítani, mint 
mások. Ipari méretekben képesek a fertőt-
lenítésre. Az interneten sok ózongenerátor 

kapható, csak azok kisebb teljesítményűek. 
Jellemzően 10-40 gramm ózon termelődik 
óránként, ez csak kis helyen használható, 
szoba méretekben. „Ökölszabály”, hogy 
legalább fél gramm ózon szükséges lég-
köbméterenként, hogy fertőtlenítsen. Egy 
készülékek 10 grammos teljesítménnyel 
így 20 légköbmétert tisztíthat. Azonban az 
ExOzone® SR-100 400 gramm ózont ter-
mel, ez 800-900 köbméteres helyeket tisz-
tító, ipari berendezés. Fejlesztésére évek 
kellettek. Az élelmiszeriparból, a mező-
gazdaságból indult a fejlesztés. A feltaláló 
legelső prototípusa egy nagyobb készülék 
volt. Gabonasilókat fertőtlenített az 500 
kilós berendezés. A gabonát támadó pe-
nészgomba mikotoxinja ellen volt hatásos 
többek között. A fejlesztések során a ké-
szülék egyre kisebb lett, maga a piac hozta 
az igényt a fejlesztésére. Ez a technológia 
világszabadalom például Európában, Ame-
rikában Kanadában is ismert. Valószínűleg 
valakik ezt is le fogják idővel másolni, 
mint mindent a világban. De a cég továb-
bi fejlesztésekkel biztosítja piaci előnyét. 
Gépek, a technológia fejlesztése, amerikai, 
kanadai és európai piacépítés folyamatában 
vannak. Német és osztrák piacon folyik je-
lenleg a terjeszkedés. Nem csak a terméket, 
hanem a céges csapatot is fejlesztik.

Sok helyen használják a készüléket, 
mert használata egyszerű. Elektromos 
áram kell csupán hozzá. A fertőtlenítendő 
helyiségbe beteszik a gépet a szakemberek, 
majd áram alá helyezik, elindítják a ké-
szüléket és a helyiséget elhagyják. A mik-
roprocesszoros vezérlés, mindent elvégez 
ezután. A fertőtlenítés végén megy be csak 
ismét a szakember a helyiségbe, kikapcsol-
ja a gépet, ezzel kész a fertőtlenítés. Egy-
szerű folyamat, sok helyen alkalmazható. 
Előnye, hogy nem hagy vegyszermarad-
ványt, nem káros semmire.

A kórokozókat, a gombát, a vírust és a 
baktériumot megsemmisíti, oxidálja ezeket 
természetes úton. Nagy előnye az ózonos 
fertőtlenítésnek, hogy egyik kórokozó sem 
tud rezisztenciát kialakítani ellene, ellen-
tétben az antibiotikumokkal.

Lippai Ádám arról is beszélt: ózongene-
rátor bérlésére és megvásárlására egyaránt 
van mód. Az „Ozone Partner” név egyben 
a cég üzletpolitikáját is jelzi. Az ügyfele-
iknél megvizsgálják az adott helyzetet, 
és tesznek számukra egy javaslatot a gép 
megvásárlására vagy bérlésére. Protokollt 
írnak a használatról, partnerként állnak az 
ügyfelek rendelkezésére.

„A tervezéstől a gyors telepítésig, az 
oktatástól az üzembe helyezésig szorosan 
együttműködünk partnereinkkel” – zárta a 
beszélgetést Lippai Ádám.
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Piaci körkép
A szerdai vasvári termelői piac egye-

di és sokszínű a kiállítók, valamint a 
programok tekintetében is. Az advent 
időszakban például lehetőség nyílt arra, 
hogy a gyermekek, az érdeklődők saját 
maguk készítsék el írókázással a kézmű-
ves mézeskalácson a díszítéseket. Piaci 
sorozatunk célja, hogy az érdeklődők 
még inkább megismerjék a pult másik 
oldalán álló, minden szerdára kiváló ter-
mékkel érkező termelőt, kiállítót.

Mézeskalács készítés mézzel, liszttel, 
szívvel lélekkel...

Az ünnepek alatt nagy volt a sürgés-for-
gás a konyhákban és sok háziasszony sütött 
mézeskalácsot is. De olyan sütiket, amilye-
neket Béresné Dormán Ibolya egervári mé-
zeskalács-készítő tett az asztalra vagy éppen 
a vasvári piacos pultra, csak nagyon keve-
sen tudtak sütni és írókázni. A klasszikus sü-
tik formázása, díszítése nagyszerű családi és 
közösségi program, éppen ezért is gondolta 
azt Laki Edina, aki sok más teendője mel-
lett a piac programjainak koordinálásáért is 
felel, hogy az ünnep közeledtével gyerekek 
is elkészíthetik helyben a saját maguk által 
írókázott mézeskalácsukat, amelyeket aztán 
haza is vihettek, meg is ehettek. Ibolya 2013 
óta foglalkozik mézeskalács készítéssel, sü-
teményei még Kínát is meghódították. Ép-
pen ezért is voltuk kíváncsiak a vasvári piac 
kiállítójára.

– A mézeskalács dísztárgyakat esküvők-
re köszönetajándékként, ültető kártyaként, 
jeles évfordulókra, iskolai évzárókra, szü-
linapra, névnapra, húsvétra és természete-
sen karácsonyra is készítem. Úgy vélem, 
a mézeskalács egy olyan ajándékötlet, ami 
szinte minden ünnepre adható, hiszen cso-
magolva, levegőtől elzárva évekig szép ma-
rad, szeretetet sugároz és mosolyt csal az 
emberek arcára. Örömmel járok vásárokra, 
fesztiválokra, ahol mindig tartok mézeska-
lács díszítő munkabemutatót is. A vasvá-
ri piac is a szívemhez nőtt, az érdeklődők 

már jól tudják, hogy nálam fi nom, puha 
kistermelői mézeskalácsokat vásárolhatnak. 
Szívesen tartok kézműves foglalkozásokat 
Zala és Vas megyében is, éppen ezért is 
örültem Edina felkérésének. Öröm volt látni 
a gyermekek lelkesedését, a kis kezek alatt 
szép alkotások születtek – mesélte Béresné 
Dormán Ibolya.

– A Zala Megyei Falusi Vendéglátók 
Egyesületében falusi vendégfogadóként ke-
rültem először kapcsolatba a mézeskaláccsal 
2013-ban egy kézműves képzésen. Időköz-
ben tagja lettem a Zala Megyei Népművé-
szeti Egyesületnek. A megyei egyesületen 
keresztül a Népi Kézműves Alkotóházak 
Országos Egyesülete szervezésében több-
hetes, országos mézeskalácsos képzéseken 
vettem részt. A Zala Megyei Népművésze-

ti Egyesület szervezésében rendszeresen, 
minden évben két alkalommal zsűriztetem 
a mézeskalácsaimat a Hagyományok Háza 
Népművészeti Osztályának szakági zsűri-
tagjaival a népi iparművészeti alkotássá mi-
nősítéshez. Szép sikereket értem el. Egész 
évben sütöm és díszítem a mézeskalácsokat, 
a hagyományos szív alakú mellett egyedi és 
térbeli formákat is. Karácsony előtt házikót, 
gyertyatartót, karácsonyi asztal díszeket, va-
lamint csipkemintásakat, kalocsai és matyó 
hímzéses mintával dobozokat, plaketteket is 
készítek. A 3D-s tehnológiával természetes 

formájú virágok, rózsák, liliomok, fenyőfák 
kerülnek a sütikre.

Több alkalommal tanultam Cukrász 
Oszkár-díjas mézeskalács-készítőnél is, a 
tanfolyamokat követően Díszítő Glazurozó 
MESTER Oklevelet szerzetem 2018-ban.

Első mézeskalács kiállításom Keszthe-
lyen, a Balaton Színházban volt 2019. de-
cem ber 9. és 2020. január 15. között, nagy 
sikerrel.

Két alkalommal jártam Kínában. Először 
2017. novemberében Pekingben vettem 
részt a Népművészeti Egyesületek Szö-
vetsége (NESZ) szervezésében, a Pekingi 
Magyar Kulturális Intézet meghívására egy 
egyhetes gasztro-kulturális programon, ahol 
kézműves foglalkozásokat és munkabemu-
tatókat tartottam a kínaiaknak. Második 
alkalommal 2018. május 7–12. között ren-
dezték meg a Kína-Magyarország közötti 
Barátság Hete programot Shenyangban 
(Kínában), ahol a Zala Megyei Népművé-
szeti Egyesület tagjaként a Népművészeti 
Egyesületek Szövetsége támogatásával, a 
Pekingi Magyar Kulturális Intézet, a Pe-
kingi Magyar Nagykövetség és a shenyangi 
szervezők meghívására lehetőségem volt 
pályázat útján, egy hatfős magyar delegáció 
tagjaként részt venni. Nagy öröm volt szá-
momra, hogy egy nagyon jól megszervezett 
fesztiválon nyílt lehetőségem bemutatkoz-
ni, és egy szeletét bemutatnom a magyar 
kultúrának, a magyar népművészetnek.

A shenyangi egyhetes program után Pe-
kingben töltöttük a következő hét napot. A 
hét folyamán a Pekingi Magyar Nagykö-
vetségen és a Pekingi Magyar Kulturális 
Intézetben tartottunk csoportok számára 
kézműves foglalkozásokat. Igen nagy fe-
lelősség volt megfelelni az elvárásoknak, 
s magas színvonalon tudjuk hazánkat, Ma-
gyarországot képviselni. Közösségi ember 
lévén számos egyesületnek és szervezetnek 
vagyok tagja. A Vasvári Paktum rendezvé-
nyeivel nagyon elégedett vagyok szakmai-
lag és emberileg egyaránt.
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Nagy erő egy kis tojásban
Szerencsére ma már a vasvári piacon 

is lehet kapni a fehér alapon barna pety-
tyes, apró fürjtojásokat. Korábban főleg az 
exkluzív hidegkonyhai fogásokra speciali-
zálódott szakácsok használták szívesen, hi-
szen mind keményre főzve, mind mini-atűr 
tükörtojássá sütve rendkívül mutatós díszí-
tőeleme lehet szendvicseknek, sa-látáknak, 
ételkölteményeknek, emellett praktikus 
levesbetét is készíthető belőle, hiszen egy-
egy tányérnyi leveshez épp megfelelő mére-
tű. De ma már tömegek fe-dezték fel, hogy 
a fürjtojás jóval több egyszerű dísznél: na-
gyon fi nom falat is, akár héjában főzve, akár 
feltörve buggyantott tojásként, akár sütve 
vagy éppen édességgé habosítva tesszük is 
asztalra. Igaz, mindössze tíz grammot nyom 
egy fürjtojás, az energiatartalma csekély, s 
a tyúktojás ötöde-hatoda csupán. Ugyan-ak-
kor a kicsi méretéhez képest feltűnően érté-
kes a beltartalma: fehérjékben, A-, B1-, B2-, 
C-, D3- és E-vitaminban és ásványi anya-
gokban (például foszforban, káliumban, 
vasban, cinkben) igen gazdag. Koleszterin 
viszont kevés van benne, így a szív- és ér-
rendszeri betegek is bátran fogyaszthatják.

A fürjtojásokkal is foglalkozó Kéry Gab-
riella a vasvári termelői piac indulásakor 
már kiállító volt. Úgy vélte, Nádasdról, ahol 
él, csak 15 perces autóútra található a vasvá-
ri piac, s szerette volna kipróbálni magát és 
a termékeit is ezen a fórumon.

– Kezdetben kellett egy kis idő, amíg a 
helyiek felfedezték ezt a rendkívül egészsé-
ges tojásfajtát, amivel meg is kóstoltattam a 

helyieket, akik közül sokan szeretik a füstölt 
tojásokat. Otthon 200-250 darabot főzök 
meg ke-ményre a fürjtojásokból, amiket az-
tán hideg vízbe teszek, majd megpucolok. A 
szárítás és füstölés után kerülnek a tojások 
az üvegekbe, amelyekbe különböző ízesíté-
sű extra szűz olívaolajokat és kukoricacsíra 
olajokat öntök – jegyi meg.

– Úgy látom, hogy a vasváriak szeretnek 
körbejárni szerdánként a piacon, sokan áll-
nak sorba húsért, lángosért, s közben egyre 
inkább megismerik az én termékeimet is. 
Öröm számomra, hogy olyan terméket ad-
hatok az embe-rek elé, ami bizonyítottan 
egészséges, főként azért is, mert átálltunk 
a sza-badtartásra, így a 300-as fürjállomány 
tagjai a természetből is tudnak csi-pegetni. 
Mindemellett már egyre többen keresik ná-
lam a gyógynövényes szörpjeimet és a cu-
kormentes különlegességeket is.

Szépségek varrva, csomózva
Az oszkói származású Sejber Ági – aki 

egyedi textil alkotásokat, varrott, csomó-
zott, horgolt díszeket is készít – szinte haza-

jár Vasvárra. Dötkön, a zalaszentgróti járás 
zsákfalujában él.

– Nagyon örültem a termelői piac lehető-
ségének, mivel a 2020-as év bennünket, kéz-
műves kiállítókat is érintett. Ennek eredmé-
nyeként a személyes találkozók a vásárlókkal 
talán még fontosabbá váltak. Az első vasvári 
termelői piacon is részt vettem, ahol az idő mú-
lásával egyre pezsgőbbé vált az élet és a kiállí-
tók között barátságok is szövődtek. Kezdetben 
ellenálltam a maszkkészítés terén, de beláttam, 
hogy az egyedi kézműves termékeim mellett 
maszkokat is kell varrnom, mivel ezeket ke-
resték nálam a vásárlók. Vidám, kedves masz-
kokat vittem a piacra, ahol számomra is öröm 
volt látni, hogy elfogadható áron minőségi és 
egyedi termékekhez juttattam a vevőimet. A 
vasvári piacon számomra az adventi időszak jó 
része sajnos kimaradt kontakt karantén miatt. 
De korábban többen keresték nálam a karácso-
nyi díszeket, dekorációkat, neszesszereket, ko-
pogtatókat, ajtódíszeket. Egy vasvári vásárlói 
megkeresésére most újabb termékkel bővült a 
repertoárom, mivel újra és újra felhasználha-
tó, mosható szendvics csomagolót is készítek. 
Véleményem szerint a helyiek megmozdulnak 
a szerdai piac termékeire és az emberek egyre 
inkább fogékonyabbak a szép újdonságokra is.

(A sorozatunk folytatódik, véletlenszerű-
en kiválasztva további kiállítókat mutatunk 
be az újság hasábjain.)
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A Dél-Vasi Paktum projekt új távlatokat nyitott
a helyi termelők számára

Konferenciával zárult az a projekt, amely 
konzorciumként Vasvár Város Önkormány-
zata vezetésével működött három járást: a 
vasvárit, körmendit és szentgotthárdit lefed-
ve. A hároméves program a „Dél-Vas Me-
gyei gazdaság- és foglalkoztatás-fejlesztési 
együttműködés” elnevezést kapta. A projekt 
fő céljai között szerepelt, hogy támogassa 
a munkaadó és a munkavállaló egymásra 
találását a munkaerő-piacon és segítséget 
nyújtson a képzések, támogatások népsze-
rűsítésében valamint például pályaorien-
tációban, önéletrajzírásban a paktum iroda 
járási mentorainak közreműködésével.

A kormányhivatalokkal, azok fogla-
koztatási osztályaival is állandó és szo-
ros volt a kapcsolat, hiszen minden fontos 
munkaerőpiaci- szolgáltatás, képzési infor-
mációk, támogatások, állásinformációk ná-
luk voltak elérhetőek elsősorban.

„Rendkívüli helyzetben vagyunk, közben 
megy az élet, mennek a projektek. Az irányí-
tó hatóság elvárta, meg kellett oldani a pályá-
zatba tervezett projektzárót is. A szervezők 
frappánsan, online konferencia keretében 
oldották meg ezt” – köszöntötte ezekkel a 
szavakkal az online tanácskozás résztvevőit 
a levezető elnök, Tóth Balázs polgármester.

Rövid összefoglalójában szólt arról, 
honnan indult a hároméves projekt és mi-
lyen eredményeket mutatott fel. Három év 
alatt sok minden megváltozik, így volt ez a 
program esetében is. Közben helyt kellett 
állni az együttműködőknek, a változó kö-
rülmények közt is. A cél az volt, hogy segítő 
kezet nyújtsanak a munkaerőpiaci helyzet 
javításához. Tóth Balázs megjegyezte: az 
egyik legmeghatározóbb élménye a külön-
böző szervezetek szerves együttműködésé-
nek megtapasztalása volt. Hisz az állami, 
önkormányzati és vállalkozói partnerek 
tudtak jó közös nevezőt találni, amellyel 
jó válaszokat adtak a változó hatásokra. 
A siker titka az emberi hozzáállás lehetett 
a sokszereplős projektben. Így nyugodtam 
és az indikátor számokat teljesítve, néhol 
túlteljesítve tudták lezárni a három évet. A 
polgármester a változó körülmények közt 
említette, hogy a program elején, a terve-

zésnél még az volt a feladat, hogy legyen 
több munkahely, mindenki munkahelyeket 
várt az együttműködéstől. Közben a társa-
dalmi, gazdasági változások oda vezettek, 
hogy a tényleges elindulásnál már a mun-
kavállalókból keletkezett hiány, ezt kellett 
orvosolnia saját eszközeivel a projektnek. 
A nehézségek ellenére is sikeres három 
évet zártak, teljesítettek minden elvárást a 
benne dolgozó munkatársak. Tóth Balázs 
fontos eredményként említette, hogy míg a 
gazdaságélénkítésről szóló hírek nagyberu-
házások, nagyvállalatok támogatásáról szól 
általában, addig a paktum projektből a kis-
vállalkozások, a szolgáltatási szektor kap-
hatott pénzbeli, bértámogatásokat is, milliós 
nagyságrendben. A városvezető úgy fogal-
mazott: mindenki maximálisan teljesítette a 
projektben a rá mért feladatokat, ezért sike-
rülhetett ilyen jól. A jó tapasztalatok miatt 
pedig bízik abban, hogy lesz folytatása is a 
foglalkoztatási együttműködésnek.

A zárókonferencián a további előadók 
különböző szempontból elemezték a három-
éves projekt tartalmi és statisztikai elemeit, 
jövőbe mutató hatásait. Egyikük, Kovács 
István a Promen KFT. képviseletében egy 
olyan programelemről, a helyi termékpiac 
felvirágoztatását célzó tevékenységről be-
szélt, amely látszólag későn, az utolsó har-
madában adott feladatot a résztvevőknek, 
mégis az egyik legfontosabb területnek bi-
zonyult. Mindez a térség gazdaságfejleszté-
sében meghatározó lehet a jövőben. A helyi 
termékeket előállítók közül ugyanis a több-
ség önfoglalkoztatással, vállalkozás indítá-
sával javítja a térség munkaerő-piaci muta-
tóit. A kisfalvas területeken a helyi termékek 
előállítása felfutó ágban van, egyre többen 
foglalkoznak ezzel és céljuk, hogy terme-
lőkké váljanak. Ha a vállalkozói pályájuk el-
indul, sikeres lesz, foglakoztatóvá is válhat-
nak, mások alkalmazásával. Ez jó irány lehet 
a térség számára. A paktum, a helyi termelők 
segítésére fókuszáló programeleme ezért is 
bizonyult különösen fontosnak. A paktum 
program legelőször a helyi termelőket, helyi 
termék előállítókat, szolgáltatásokat, kisipa-
ri termékek előállítóit vette számba, készí-

tett elektronikus katasztert róluk. 51 termelő 
került így a listára. Ezután igényfelmérést 
végeztek a körükben, amely egy térségfej-
lesztési stratégia alapeleme lehet a jövőben. 
Arra is irányt mutathat, hogy egy projekt a 
jövőben miben tudná segíteni a termelőket 
a piacra találásban, a piacon maradásban. 45 
százalékuk egyéni vállalkozó volt, amelyet 
egy kicsi lépés válasz el attól, hogy foglal-
koztató is legyen egy helyi termelő. A terme-
lők nagy részének nem volt korábban szer-
vezett szakmai támogatásban része, amely 
kompetenciájukat fejlesztette volna. Ez is 
célja lehet a jövőben egy projektnek majd. 
Hiszen ötven százalékuk saját portáján vagy 
piacon árusít. Pedig a mostani vírushelyzet is 
megmutatta. Korszerűbb „piacozásra” lehet 
szükség a jövőben webáruház működtetésé-
vel, dobozrendszeres, kiszállításos kínálat-
tal. A paktum a rendelkezésére álló lehető-
ségekkel már most elkezdte a helyi termelők 
képzését. Az előadásokon jógyakorlatokat 
mutattak be, jogi, gazdasági, adóügyi szak-
területről hívtak előadókat.

Egy jövőbeli projekt javaslat csomag-
jában a paktum a termék fejlesztésben, 
mentorálásban piacfejlesztésben, online 
értékesítésben, marketing tevékenységben 
segítheti majd a helyi termelőket. A prog-
ram zárásaként elkészült javaslatcsomagba 
már ezt a jövőbeli gazdaságfejlesztési célt 
is belefoglalták a szakemberek. Cél a piaci 
lehetőségek bővítése, az értékesítés, a ter-
mékvolumen növelése, közös raktárbázis 
kialakítása, csomagoló és rövid ellátási lánc 
kialakítása. Erre már meg is született egy 
projekt-terv, amelyet már beadtak az illeté-
kes kiírókhoz. Az elméleti segítség mellett 
gyakorlati támogatásként a paktum a regisz-
terben szereplőket a vasvári helyi termelői 
piacon való megjelenésben is segítette.

A vasvári termelői piac, a programnak 
köszönhetően is egyre népszerűbb már a vá-
sárlók körében. A helyi termelőket az online 
térben, a közösségi oldalakon is népszerűsí-
tik online névjegykártyák közzétételével. A 
posztok sorozata felhívja a vásárlók fi gyel-
mét a minőségi termékeket előállító helyi 
termelőkre.

Kedves Olvasók!
A tavalyi év mindannyiunk számára 

más volt, mint az előző évek megszo-
kott élete. A koronavírus-járvány miatt 
beszűkültek emberi kapcsolataink, so-
kan közülünk karanténba kerültek he-
tekre, volt, akit ledöntött lábáról a vírus 
és sajnos több közeli vagy távolabbi is-
merősünk elhunyt.

Ebben a helyzetben erősödött az 
egymásra fi gyelés, a segíteni akarás. 
Egymás között és a plébánia felé is 
megnyilvánult ez az önzetlenség. Na-
gyon szépen köszönjük mindazoknak, 
akik nagylelkűen anyagilag, munkával, 
virággal vagy egyéb felajánlással támo-
gatták plébániánkat év közben. Köszön-

jük az odafi gyelést, az imákat, a kedves 
szavakat. Nagyon sok adományt kap-
tunk a karácsonyi gyűjtés alkalmával is, 
amit kiosztottunk a rászorulóknak. Isten 
fi zesse meg jóságukat, szeretetüket! 
Áldott, békés új esztendőt kívánunk 
mindannyiuknak.

Baranyai Gábor világi elnök
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Az egyház Krisztus teste
„Mi ugyanis mindnyájan egy Lélekben egy testté lettünk a keresztséggel” (1 Kor 12,13)

Kedves testvérem!
Szeretettel köszöntelek az új liturgikus 

esztendőben. Tavaly a „meghívlak szentmi-
sére” felszólítással indultunk az A liturgikus 
évnek. Benne rejlik Krisztus legnagyobb 
vágya, hogy minél szorosabb közelségben 
akar lenni hozzánk, mert nagyon szeret.

Másképpen alakult az év. Azt képzeltük, 
hogy többen viszontlátjuk majd egymást a 
templomban, együtt ünnepeljük a legna-
gyobb szentséget. Ám egyszer csak bekö-
szöntött a járvány és onnantól fogva min-
den másképpen alakult. Nem csak velünk, 
hanem az egész világgal is. A Covid-19 lett 
a főszereplő a hírekben, minden beszélge-
tésben, hozzá kellett alakítanunk az éle-
tünket: programjainkat, az iskolát, hittant, 
templomi életünket, családi életünket és így 
tovább.

Való igaz a közmondás: „Ember tervez, 
Isten végez.” Visszatekintve azt mondhat-
juk, a terveink nem a mi elképzeléseink sze-
rint, hanem Isten akarata szerint valósultak 
meg. Bár nem lehetett részt venni a szent-
miséken a templomban, minden keresztény 
házába bekopogott az Úr Jézus a média hul-
lámain, rádión, TV-n keresztül, és akik nyi-
tottak voltak iránta, befogadták őt nem csak 
házukba, hanem a szívükbe is. Így a legne-
hezebb pillanatainkban sem hagyott minket 
árván. Ezáltal egyszer csak újra templommá 
váltak a keresztények házai. Ez arra az igaz-
ságra vezetett minket, hogy bár azt képzel-
tük, az ember keresi Istent, ez fordítva van, 
elsősorban Ő keres minket.

Új utakat találtunk, hogyan lehet felfe-
dezni Isten jelenlétét. Örömmel tapasztal-
juk, hogy felelősséget érzünk egymás iránt. 
A fi atalabbak fi gyelnek az idősebbekre, a 
szomszédok újra érdeklődnek egymás iránt. 
A közös ellenség, a vírus képes az emberek 
közötti hozzátartozást erősíteni. Felelős va-

gyok nem csak magamnak, nem csak azok-
nak, akik hozzám tartoznak, hanem min-
denkinek, sőt az egész világnak. Nagyon is 
számít, mit gondolok, mit mondok és mit 
teszek vagy éppen mit nem teszek.

Minden válság valamire tanít és buzdít 
minket. Rájöttünk, mennyire hiányzik ne-
künk, hogy minőségi időt tölthessünk a csa-
ládtagjainkkal és Istennel. Rájöttünk, hogy 
sok kincs van elrejtve otthon, amit mindig 
máshol kerestünk. Szent Ágoston azt mond-
ta, nyugtalan a szívünk, amíg megtalálunk 
téged. Talán azért voltunk nyugtalanok, 
mert arra pazaroltuk az időnket, hogy az 
úgynevezett igazi boldogságot máshol vagy 
az anyagiakban kerestük? Közben megtalál-
hatjuk az egymásra való fi gyelésben otthon 
vagy a tágabb környezetünkben.

A hit kapcsán tudatlanul átvettük a világ 
stílusát és módszerét, azt, hogy a hitéletünk 
programokból áll. Sietünk egyik programról 
a másikra, közben az Istennel való kapcso-
latunk felszínes marad. Vissza kell térnünk a 
gyökereinkhez, a lényeghez, hogy a hit nem 
egy ideológia, nem egy fogalom, hanem egy 
kapcsolat, amit állandóan mélyítenünk kell. 
Magánügy lett a hitéletünk, holott az ősegy-
házzal kezdve mindig is közös ügyünk volt.

Hogyan tovább? Az új liturgikus évet 
mindig várakozással kezdjük, mégpedig 
egy születésre, Jézus születésére várva.

Úgy érdemes nekiindulnunk az új évnek, 
hogy Jézus, a szeretetet újra szülessen a szí-
vünkbe, a családjainkba, a közösségeinkbe. 
Újra engedjük Őt az életünk középpontjá-
ba! Nem csak karácsonykor, hanem egész 

Gyermekáldás
November 12-én látta meg a napvilágot 
Kovács Bence, aki Kálmán Heléna és 
Kovács Péter kisfi a. Büki Boróka szü-
letésének november 18-án örülhetett 
édesanyja: Pölöskei Barbara és édesapja: 
Büki Balázs. Pölöskei Levente november 
19-én született Végh Mónika és Pölöskei 
Gábor gyermekeként. Ugyanezen a na-
pon érkezett a világra Rozmán Benett, 
aki Hermán Alíz és Rozmán Patrik kisfi a. 
Horváth Károly Matteó november 20-án 
jött világra Hencz Alexandra Barbara és 
Horváth Károly fi aként. Egy nap múlva, 
21-én Marics Miklós született meg, Ba-
rabás Fruzsina és Marics Tamás gyerme-

keként. Takács Karolina november 24-
én jött világra Offenmüller Manuéla és 
Takács Péter kislányaként. Pataky Helga 
Terézia november 25-én született meg, 
szülei: Cserkuti Szilvia és Pataky Tamás 
nagy örömére. Gratulálunk!

évben. Újra növekedjünk abban, hogy a hit 
igenis közös ügy. Ezért már tavaly óta el-
kezdtük kicsi lépesekkel ezt megerősíteni 
azzal, hogy a jegyesoktatás, a bérmálás, az 
elsőáldozási felkészülés, a keresztelés illet-
ve a virrasztások minél jobban tükrözzék 
közösségi mivoltukat.

Ezért szeretnénk arra szentelni ezt az 
évet, hogy minél erősebbek legyünk, mert 
ahogy Szent Pál írta, „Mi ugyanis mindnyá-
jan egy Lélekben egy testté lettünk a ke-
resztséggel.” Erősítsük meg a plébániához 
tartozásunkat, újítsuk meg a közösséghez 
való elköteleződésünket!

Végezetül hálát adok az Úrnak mind-
annyiótokért, hogy áhítattal kitartotok a 
megpróbáltatásokban és imádkozom, hogy 
amit Isten elkezdett bennünk, végre is viszi 
a mi Urunkban Jézus Krisztusban. Amen.

Magung Fransis SVD atya
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A vasvári származású Drimmer László festőművész 
képeiből nyílt tárlat a megyeszékhelyen

A vasvári származású Drimmer Lász-
ló (1925–2009) festőművész alkotásaiból 
nyílt kiállítás a Berzsenyi Dániel Könyv-
tárban.

Az intézmény – mint minden év végén – 
most is a vasvári Békeház gyűjteményéből 
válogatott, a tárlat éppen a lezárások előtt 
nyílt meg. Drimmer László nemrég előke-
rült munkáin, amelyeken a magyar vidéket 
örökítette meg, egyenrangú szerepet kap az 
épített környezet és a táj. A képek az em-
ber ábrázolása nélkül érzékeltetik, hogyan 
válik otthonossá a Pannon vidék, mondta el 
megnyitójában Tóth Csaba, Munkácsy-díjas 
festőművész. Kiemelte: Drimmer László-
nak ez az első önálló kiállítása, amely ép-
pen a szülővárosában jöhetett létre. A meg-
nyitó ünnepélyességét emelte a Kármentő 
zenekar műsora és a művész unokájának 
éneke. A kiállítás kapcsán felkerestük a fes-
tőművész fi át, a vasvári Drimmer Lászlót, 
hogy elevenítse fel élményeit édesapjával 
kapcsolatban, s Tóth Csaba Vasi Szemlében 
megjelent kiváló írásából, tanulmányából 
idézünk.

„Kit anya szült, az mind csalódik vé-
gül…” címmel íródott Tóth Csaba Drimmer 
László festőművész ismeretlen munkássá-
gát bemutató részletes, alapos elemzése. 
Ebből idézünk:

„Drimmer László 1925. december 30-án 
született Szombathelyen. Dédapja, Drimmer 
Márton honvédként részt vett a szabadság-
harcban. Édesapja Drimmer István (Vasvár, 
1890 – Szombathely, 1952) mezőőr, édes-
anyja Bujtás Rozália bába volt, a 20-as évek 
elején kötöttek házasságot. Az édesanyja a 
két fi ú (István 1924 és László) világra ho-
zatala után nem sokkal tbc-ben meghalt. Az 
édesapja 1933-ban újra megnősült, ekkor 
régi szerelmét, Augusztin Klárát vette felesé-

gül. Ebből a házasságból született 1934-ben 
féltestvére, Drimmer Klára, Szabó Józsefné, 
aki ma Győrben él. A legidősebb, beteges-
kedő, altruista fi ú fi atalon, 18 évesen, 1942-
ben elhunyt. Drimmer László a hatodik ele-
mi iskola elvégzése után, 1944 májusában 
asztalos segédvizsgát tett Szombathelyen 
„Klausz és Stampf” asztalosmestereknél 
és temetkezési vállalkozóknál. Az asztalos 
szakmát kitanulta, de nem szerette. Meste-
réhez a front közeledtével Cugmann László 
alhadnagyot szállásolták el, aki szabad ide-
jében festményeket is készített. Ez nagyon 
megtetszett a fi atal asztalossegédnek, és első 
olajfestményét ekkor készítette el… 1946-
tól a Vasvármegye című újság kiadóhiva-
talának expeditőrje lett. Az újjászerveződő 
szombathelyi képzőművészeti életbe is ek-
kor kapcsolódott be: egy rövid ideig Jaksa 
István festőiskolájába járt. A kisméretű plein 
air vázlatolást tőle tanulta el. 1948-ban töb-
bedmagával az induló Derkovits Gyula Kép-
zőművészeti Szabadiskolába iratkozott be… 

Drimmer László azonban Zsennyén is az 
első fecskék közé számít, ami tulajdonképp 
a szabadiskolánál is korábbi kezdeményezés 
volt… 1948-ban, amikor Derkovits-emlék-
táblát helyeztek el a híres festő Rumi úti, 
egykori lakóházán, Derkovits Gyula özve-
gye Szombathelyre látogatott, és felkereste 
a Derkovits Szabadiskolát is. A szabadiskola 
munkáját megbecsülendő, férjének több mű-
vét odaajándékozta a közösségnek, többnyi-
re grafi kákat. Egy évvel később Derkovits 
özvegye újra Szombathelyre utazott, ekkor 
a szabadiskola legszorgalmasabb növen-
dékei is kaptak egy-egy Derkovits-művet 
tőle. Drimmer László hagyatékában ma is 
megvan Derkovits Az ucca című fametsze-
te… Drimmer Lászlóra ez az ajándékozás 
(illetve a nagy proletárfestővel megegyező 
asztalosinas előélet) meghatározó hatással 
volt… A „fényes szelek” korszaka…, illet-
ve annak épp utolsó áramlata, amely a fi atal 
művészt elszakítva szülőföldjétől, a főváros-
ba sodorta…
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1950-től a Népművelési Minisztérium 
Képzőművészeti Főosztályának munkatár-
sa lett. 1952-ben elvégezte a minisztérium 
1951-ben induló Móricz Zsigmond Egyéves 
Iskoláját. „Halk szavú, csendes fi atalember 
volt, aki már kellő jártassággal rendelkezett 
a szakmájában. Kezdetben a képzőművé-
szeti előadások után Laci volt a ’tolmács’, 
aki elmagyarázta, hogy miről is volt szó. Az 
iskola elvégzése után visszament a korábbi 
munkahelyére, majd fontosabb beosztásba 
került, és a festmények, szobrok és más al-
kotások elbírálása, segítése és sok minden 
más tartozott munkaköréhez. Ebben telt el 
az élete. Szerette.” Osztálytársa volt Zsurzs 
Ágostonné, a később Zsurzs Évaként is-
mertté vált kiváló fi lmrendező, akivel ké-
sőbb is baráti kapcsolatban maradt. Ebben 
az időben ismerte meg első feleségét, So-
mogyi Erzsébetet, aki a Földművelésügyi 
Minisztériumban gépíróként dolgozott. 
Drimmer László 1954-ben a Népművelési 
Minisztériumot elhagyva, az akkor létre-
hozott Magyar Népköztársaság Művészeti 
Alapjának lett a munkatársa, ahol 1964-ig 
dolgozott. Közben 3 hónapra behívták ka-
tonának, Dunaharasztiban teljesített szol-
gálatot, a hadseregben azonban elsősorban 
dekorációs munkákat végzett. Ez alatt az 
idő alatt házassága megromlott, 1957 után 
el is váltak. Második feleségét, Szudey Má-
riát (1935–1992) nem sokkal ez után ismer-
te meg, aki a Képcsarnok Vállalatnál volt 
könyvelő, 1959-ben kötöttek házasságot… 
A napi nyolcórás hivatali munka mellett alig 
tudott festeni, a Művészeti Alap által szer-
vezett művésztelepeken tudott csak magá-
nak dolgozni, a tanulmány mellékleteként 
közölt festményei nagyrészt ezeken, illetve 
ebben az időben készültek... Ezek után lett 
a Képző- és Iparművészeti Lektorátus alkal-
mazott grafi kai osztályának előadója, főelő-
adója, majd osztályvezetője. A sok zsűrizés 
miatt festészeti tevékenysége még jobban 
háttérbe szorult, többnyire inkább színes 

grafi kák készítésével foglalkozott. Azokat 
is csak hétvégeken tudta lenyomtatni, leg-
többször fi a segítségével. Ezek a grafi kák 
sok tekintetben korábbi festészetének szer-
ves folytatását jelentették, foltszerűségben, 
dekorativitásukban szinte már a plakátmű-
vészet határterületét súrolták. Előbb korábbi 
tájkép témáit ismételte meg, variálta, majd 
azokat végleg kiszorították a virágcsendéle-
tek. Ezekkel a grafi kákkal szerepelt csopor-
tos kiállításokon, neve csak ezen a szinten 
vált ismertté. „Színes linómetszetein szű-
kebb környezetét ábrázolja.”

1985-ben ismét kapcsolatba került a 
szülőfölddel, amikor Vasvár új, és egyben 
régi címerét szerette volna használni, meg-
terveztetni és elfogadtatni a Lektorátussal. 
Ez egyben lektorátusi korszakának utolsó 
fejezete, hiszen az év során nyugdíjazását 
kérte…

„Már korán felfedezte, mennyi szépség 
rejtőzik a bennünket körülvevő természet-
ben. Bogár- és lepkegyűjtő kirándulásai 
során, szinte a véletlennek köszönhetően 
felfi gyelt a csigaházak kifogyhatatlan for-
magazdagságára, fi nom színvilágára. Ele-
inte Budapest környékén gyűjtögetett, csu-
pán kedvtelésből, elhagyva a példányokra 
vonatkozó tudományos információkat. Ezt 
követően – mint sokan másoknak – a ten-
geri puhatestűek felé fordult fi gyelme, az-
tán nála is egyre inkább a szárazföldi és 
édesvízi fajok kerültek előtérbe. A Magyar 
Természettudományi Múzeumban elhelye-
zett anyaga közül az elsők 1977-ből valók. 
Hazai gyűjtései leginkább Budapestről és 
környékéről, valamint Nyugat-Magyaror-
szágról vannak. 1992-ben Pintér László 
rábeszélésére hozzáfogott Budapest belte-
rületén a fauna felméréséhez. Rendkívüli 
alapossággal, szinte utcáról utcára gyűjtötte 
végig a város zöldövezeteit. Közel 2000 té-
telnyi – pontos lelőhelyadattal ellátott – bu-
dapesti anyaga felbecsülhetetlen értékű re-
ferencia lesz évtizedek múlva a városi fauna 
változását vizsgálók számára. Számottevő-
ek külföldi gyűjtései is, különösen a 80-as 
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években volt aktív (Vietnam: 1982, 1986, 
Ciprus: 1985; jugoszláv tengerpart: 1981, 
1983, 1984, 1986, 1987), a legjelentősebb és 
egyben legtermékenyebb gyűjtőútja a Pintér 
Lászlóval és Varga Andrással közös krétai 
út (1994) volt. A Krétán gyűjtött Albinaria 
anyag alapján Hartmut Nordsieck több tu-
dományra új taxont írt le... Tiszteletére lett 
elnevezve az 1984-es montenegrói útján 
felfedezett Cochlostoma auritum drimmeri, 
és a Montenegrina genus egyik legimpozán-
sabb faja is az ő nevét viseli. Életműve és a 
magyar múzeumügyért kifejtett elévülhetet-
len tevékenysége elismeréseként 2005 dec-
emberében a Magyar Természettudományi 
Múzeum az Effectrix Manus Collectionis-
díjjal tüntette ki”, olvasható Tóth Csaba 
képzőművész 2017-ben, a Vasi Szemle ja-
nuári számában megjelent tanulmányában.

Drimmer László képzőművész életéről a 
szintén ezt a nevet viselő fi át kérdeztük.

– A Vasvári Békeház Képzőművészeti 
Gyűjteményét évekkel ezelőtt együtt gon-
dozta Tóth Csaba képzőművész és Torjay 
Valter festőművész. Nekik mutattam meg 
a padlásról lehozott gyűjtemény egy részét. 
Megnézték és nagyon tetszett nekik – emlé-
kezik vissza a vasvári Drimmer László.

– Apámnak életében nem volt egyéni 
kiállítása. A Munkácsy-díjas Tóth Csaba 
azonban szívén viseli és nagyon alaposan 
foglalkozik a vasi képzőművészek életével, 
munkásságával. Egy idő után megkeresett 
engem, hogy a Vasi Szemlében megírná 
apámról a tanulmányát. A munkájához kivá-
logatott egy rakás képet, majd a tanulmány 
megjelenése után eltelt néhány év, s most 
pedig létrejött a kiállítás. Egy pályázat se-
gítségével sikerült bekeretezni jónéhány ké-
pet, amelyeket a Berzsenyi Dániel Könyvtár 
tárlatán is – a járvány miatti teljes zár előtt 
– láthatott a közönség. Tervben van, hogy 
a kiállítást Celldömölkön, Répcelakon és 
Vasváron is megszervezik – ismerteti.

– Apám vasvári származású, de már 
Szombathelyen született. Állította, hogy 
ő találta ki Zsennyét, mint művésztele-
pet, de több alkotó is hasonlóan magának 
tulajdonítja ezt az érdemet. Tény, hogy az 
alapítók között volt. A Fő téren, a Castello 

Pizzéria és a Főnix Cukrászda között, a 
honvédek emléktábláján olvasható az ük-
apám, Drimmer Márton neve, azaz mélyek 
a vasvári gyökereink. Apám olajfestészet-
tel addig foglalkozott, amíg Vas megyében 
élt és még néhány évig Pesten is, ahova az 
50-es évek végén költözött. Én 1962-ben 
születtem, arra kisgyerekként emlékszem, 
hogy elment Bulgáriába – egyebek mellett 
Nessebarba is – festeni. Akkoriban átállt 
linónyomatra. Általában a linóleum lenyo-
matokon egy színnel szoktak dolgozni, de 
ő színes linóleum nyomatokat készített, úgy 
tartotta, ezt ő találta fel, ami máig vitatott. 
Minden egyes szín miatt akár hat-hét le-
mezre ki kellett „faragni” a képet. Ebbe a 
műfajba akarta átmenteni a tájképfestésze-
tét, de ezeket a linólenyomatokat senki nem 
vette. Ezt követően átállt a virág csendéle-
tekre, amiket ontott magából, s biztos bevé-
teli forrást is jelentettek. A lakáskölcsönt is 
az ezek után kapott pénzből fi zette ki. Az én 
emlékeim arról szólnak, hogy hétvégente 
ezeket a linólenyomatot készítettünk. Pén-
tek délutántól vasárnap estig 25 linóképet 

megcsináltunk úgy, hogy én folyamatosan 
hordtam ezeket apám keze alá. Emlék-
szem, mindent beborított az olajfesték- és 
a terpentinszag. Hiába könyörögtem, hadd 
mehessek le legalább a játszótérre, de nem, 
keményen hordani kellett a linólapokat. Ez 
ment 15 évig. Egy társával még próbálko-
zott fi gurális lenyomatok készítésével, de 
az emberábrázolás linóleumon iszonyatos 
macerás volt. Innentől kezdve egyáltalán 
nem festett. Közben a Képző és Iparmű-
vészeti Lektorátusnál végigjárta a szamár-
létrát. Az alkalmazott grafi kai osztályon 
először eladó volt, majd főelőadó, aztán 
osztályvezető lett. A nálánál nagyobb mű-
vészek is keresték a kegyeit, mivel ő zsű-
rizte az alkotásokat. Egy idő után csalódott 
az emberekben, mert a segítsége után már 
nem barátkoztak vele. Ez odáig jutott, hogy 
utolsó éveiben, amikor itt élt Vasváron, ak-
kor még Káldy Lajos barátjával sem akart 
találkozni. Pedig Káldy Lajos igaz barátja 
volt, aki Pestre is elment a temetésére és a 
mostani Berzsenyi könyvtáras kiállításon is 
részt vett – tudatja.

– A rajztanárok tudták, hogy az apám 
festőművész és ezzel az elvárással fordul-
tak felém, pedig egyáltalán nem örököltem 
tehetségét. A gyerekeim ügyes kezűek, a ki-
sebbik fi am kimondottan jól rajzol, festett, 
szobrászkodott. Van egy másik vonal anyai 
és apai ágon, ez a muzikalitás, ami jobban 
meghatározza családunk életét.

– Apám számos alkotását szétvágta, 
ha például polcot készített és anyagra volt 
szüksége. De ennek ellenére is sok műve 
maradt fenn. Internetes aukciókon lehet 
venni Drimmer-képeket, amelyekből a 
nagynénémnél és a nagyfi améknál is lóg a 
falon egy-egy darab. Iszonyú mennyiségű 
linócsendélet maradt fenn, s a Békeházban is 
van egy bekeretezett nagy festmény, ezt az 
alkotást letétbe adtam. De az örökség része a 
Derkovits-kép is, amit apám az özvegytől ka-
pott. Van alkotásom Ferenczy Noémitől vagy 
éppen Csohány Kálmántól is. Nagy művé-
szek lovagoltattak a térdükön kiskoromban 
és festményeiket osztották meg egymással, 
így kerültek hozzánk ezek a művek.

Képgaléria: Laki László

Látópont lett a Nagy Gáspár Művelődési Központ
A Magyar Közösségépítők Értékszövet-

sége Egyesülete által kiírt LátóPont Pályá-
zatán eredményes lett a vasvári Nagy Gás-
pár Művelődési Központ.

A Magyar Közösségépítők Értékszövetsége 
Egyesülete elkötelezett a közművelődés szak-
mai utánpótlásának segítése és a tudásátadás 
alkalmainak megteremtése terén. Ennek tá-
mogatása érdekében több lehetőséget is kínált 
tagjainak, ezek közül az első a Látópont Cím 
elnyerésére irányuló pályázati lehetőség volt.

Tájékoztatásuk szerint a látóutak szakmai 

gyakorlata több intézmény és szervezet mun-
kájában is jelen van évek óta, mint olyan mód-
szer, amelynek célja a helyi jó gyakorlatok, 
a közösségi kezdeményezések bemutatása és 
adaptálása. Ezeken az utakon többnyire dön-
téshozók (polgármesterek, képviselők), kultu-
rális és közművelődési szakemberek, valamint 
civilek vesznek részt. A látóutak segítenek ab-
ban, hogy felismerjük: mikro- és makro kör-
nyezetünkben milyen sok természeti, tárgyi és 
szellemi érték vesz körül bennünket, és mennyi 
lelkes ember foglalkozik azzal, hogy ezeket a 

közösséggel együtt éltesse, fejlessze. Követ-
hető mintát, vagy akár „csak” ihletet adhat a 
hiteles ember által bemutatott jó gyakorlat, kö-
zösségi kezdeményezés a résztvevők számára. 
A módszert továbbgondolva kezdeményezték, 
hogy országos, majd Kárpát-medencei szinten 
is gyűjtsék össze azoknak a helyszíneknek a 
listáját, ahol jól bemutatható, megérthető és 
akár továbbvihető az adott települések jó gya-
korlata, a tapasztalatok sora. Ezeket a helyeket 
hívják Látópontoknak. Ezt a címet nyerte el a 
vasvári intézmény is.
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Vasvár az interneten: www.vasvar.hu

A Tom Market ajándék-
csomagokat ajánlott fel

„A Tom Market vasvári bolt csapata 
úgy gondolta, hogy az ünnepekkor adni 
jó. Tettünk érte, összekészítettünk tartós 
élelmiszert és egy kis karácsonyi édes-
séget. Boltunkban a mai napon – szerk.: 
de cem ber 21. – Tóth Barbara boltvezető 
által átadásra került 20 db csomag Tóth 
Balázs polgármesternek, melyeket a Vas-
vári Önkormányzat juttat el a rászoruló 
családok részére.

Köszönjük Polgármester Úrnak és 
kollegáinak a segítséget a csomagok cél-
ba juttatásában!”

Tisztelt Ügyfelünk!
A hulladékgazdálkodási közszolgáltatási 

díj megfi zetésével az Ön háztartása további 
díj megfi zetése nélkül jogosult legfeljebb 2 
darab sárga színű és 1 darab kék színű zsák 
felhasználására. Előfordulhat, hogy ennél 
nagyobb mennyiségű hulladék keletkezett, 
mint ami a zsákokban elfér, ebben az esetben 
bármilyen átlátszó zsákban kihelyezhető el-
szállításra a megfelelően válogatott hulladék.

A fennakadásmentes hulladékkezeléshez 
a következő előírások betartása szükséges:

– a zsákokba csak a megfelelő hulladék-
típusok kerülhetnek,

– a hulladékot mindig lapítva, a zsákokat 
teljesen megtelve kell kihelyezni,

– a teli zsákokat a gyűjtési nap reggelén 

6 óráig helyezzék a ház elé,
– a teli (STKH-s és egyéb átlátszó) zsákok 

helyett a 2+1 darab cserezsákot biztosítjuk.
Szabálytalanság esetén (nincs lapítva a 

hulladék, nem a megfelelő hulladék került a 
zsákba, nincs tele a zsák) a hulladék elszál-
lítását nem végezzük el.

Jelen levelünk tájékoztató jellegű, a mű-
ködési kapacitástól függően a gyűjtési na-
pok esetleg változhatnak, ezért kérjük, hogy 
a zsákok kihelyezése előtt vegyék fi gyelem-
be a honlapunkon megjelenő információkat 
(www.stkh.hu).

Együttműködésüket előre is köszönjük!
STKH Szelektív Hulladékgyűjtési 

Részleg

Tájékoztató a kommunális-
hulladék-gyűjtéssel kapcsolatban

Kérjük, tartsa be a következő szabályokat:
1. A kukákba csak és kizárólag olyan 

hulladék kerülhet, ami nem gyűjthető sze-
lektíven, nem veszélyes, nem forró (Pl.: 
hamu), nem folyik és nem veszélyezteti az 
ürítést végző testi épségét.

2. A hulladékgyűjtő edénynek illeszked-
nie kell a közszolgáltatónál rendszeresített 
gyűjtőjármű ürítő szerkezetéhez. Új edény 
beszerzéséről, illetve cégünk edénybérleti 
lehetőségeiről ügyfélszolgálatainkon kaphat 
bővebb felvilágosítást.

3. A kukákat mindig a gyűjtési napon, 
reggel 5 óra előtt kell az utcára kihelyezni. 

Ünnepnapokon kérjük a lakosságot, hogy 1 
órával korábban húzzák ki az edényeiket.

4. Előfordulhat, hogy a kuka űrtartalmát 
meghaladó hulladék-mennyiség képződik 
az ingatlanhasználónál. Ebben az esetben a 
cégünknél rendszeresített, STKH emblémás 
gyűjtőzsákban kell kitenni a plusz szemetet 
a kuka mellé.

A változtatás jogát fenntartjuk.
Részletes tájékoztatás: www.stkh.hu
Együttműködésüket köszönjük:

Sopron és Térsége Környezetvédelmi 
és Hulladékgazdálkodási Nonprofi t Kft. 

csapata

Kommunális hulladék-
gyűjtési napok utcák szerint
Áchim András utca, péntek
Ady Endre utca, péntek
Akácfa utca, péntek
Alkotmány utca, kedd
Alsóárokhegy utca, péntek
Arany János utca, kedd, zsákos
Árpád tér, péntek
Barabás István utca, kedd
Bartók Béla utca, péntek
Béke utca, kedd
Bendefy László utca, kedd
Béri Balog Ádám utca, péntek
Budai Nagy Antal utca, péntek
Buja utca, péntek
Csokonai Vitéz Mihály utca, kedd
Csörnöc utca, kedd
Derkovits Gyula utca, péntek
Dózsa György utca, péntek
Dr. Tretter László utca, péntek
Eötvös Lóránd utca, kedd
Esze Tamás utca, kedd
Felsőárokhegy utca, péntek
Főszolgabíró tér, péntek
Fürdő utca, kedd
Fürdő utca, péntek
Gersei út, péntek
Gesztenyés hegy, kedd
Góré utca, péntek
Gyár utca, kedd
Győrvári út, péntek
Hármashegy I., kedd
Hármashegy II., kedd
Hármashegy III., kedd, zsákos
Hegybíró dűlő, kedd
Hunyadi János utca, péntek
Ifjúság utca, kedd
Járdányi professzor utca, kedd
József Attila utca, kedd, zsákos
Kisköveshegy utca, kedd, zsákos
Kismákfa utca, péntek
Kossuth Lajos utca, péntek
Kőrösi Csoma Sándor utca, kedd
Köztársaság tér, péntek
Március 15. tér, kedd
Mártírok útja, péntek
Munkácsy Mihály utca, péntek
Nagyköveshegy utca, péntek
Nagymákfa utca, péntek
Németh Antal utca, kedd
Nyárfás major, kedd
Pácsonyi utca, péntek
Papmalmi utca, kedd
Pásztor utca, kedd, zsákos
Péterfai utca, péntek
Petőfi  Sándor utca, kedd
Ragyogó utca, kedd
Semmelweis utca, kedd
Szentmihályfalvi utca, kedd
Táncsics Mihály utca, péntek
Tüzép telep, kedd
Újlaki utca, kedd
Vasút utca, kedd
Vasvári Pál utca, péntek
Vérmező utca, péntek
Vörösmarty Mihály utca, péntek
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Betlehemezés báránykával

December 19-én, a Szevasz kocsmai 
kisboltnál reggel fél nyolckor pásztorok ér-
keztek kisbáránykával. A bárányka fekete 
volt, de ennek most nagyon örült mindenki. 
Persze, hogy Betlehembe tartottak a Kisjé-
zushoz, csak megálltak Vasváron. A boltnál 
a vásárlók örömmel fogadták az éneklő 
pásztorokat és a betlehemi jászlat, s együtt 
énekelték az angyali üdvözletet. Hiába van 
járvány, a pásztorok így is elindultak és eb-
ből Vasvár sem maradhatott ki. Ennél auten-
tikusabb játék régen volt, hisz valóban egy 
nem előre szervezett, hanem az élet diktálta 
állapot miatt került sor a betlehemezésre.

Vasvári Újság
A VASVÁRI POLGÁRMESTERI HIVATAL LAPJA
Kiadó: Polgármesteri Hivatal, Vasvár • Fe-
lelős kiadó: Pálláné dr. Lakics Erika jegyző 
• Felelős szerkesztő: Simon-Németh Adél • 
Szerkesztőségi munkatársak: Dóka Balázs, 
Laki László, Pogács Mónika, Sejberné Szabó 
Mariann, Tausz István • Készült: Kerényi 
DTP & Design Stúdió • ISSN 1216-0377

A szelektív hulladékot

január 20-án,

szerdán szállítják el

A Tőke Kft.
temetkezési és fi zikai

munkára
férfi  munkavállalót keres!

Érdeklődni: 06-30/340-8733

Tájékoztató az elektronikus 
ügyintézési szolgáltatások 

használatáról
A pandémiás időszakban különös fontos-

sággal bír az, hogy az ügyfelek használják 
az elektronikus ügyintézési szolgáltatáso-
kat. Ennek elősegítése érdekében, 2021. 
január 1-jétől a Kormányzati Ügyfélvonal 
(1818) segíti az elektronikus ügyintézési 
portál használatát.

A 1818 a következő szolgáltatások ellá-
tását biztosítja:

• segítségnyújtás a rendszerbe való belé-
péshez;

• technikai segítség az oldalon megjelenő 
szolgáltatások kapcsán;

• ügyfelek támogatása az ASP rendszer 
használata során;

• kapcsolattartás a központi szolgáltató-
val, valamint az ügyféltámogatói feladato-
kat ellátó szervezetekkel;

• intézhető ügyekkel kapcsolatos tájé-
koztatás;

• SZEÜSZ-szel kapcsolatos panaszok, 
közérdekű bejelentések, észrevételek foga-
dása, kivizsgálása, továbbítása, megvála-
szolása.

Az önkormányzati adó és egyéb hivata-
li ügyekben természetesen továbbra is az 
önkormányzat az illetékes, és a saját ügy-
félszolgálati csatornán keresztül biztosít tá-
mogatást.

Javasoljuk, hogy ügyeik intézéséhez 
használják az e-önkormányzatportál szol-
gáltatásait.

Vasvár Város Önkormányzata

KÖRÖM
OÁZIS

Műkörömépítés,
tartós gél lakk

több mint 100 féle színben!!!
Álló szolárium: Luxura V70 és Sunless V58!

Chocolate Brown csokicsövekkel!
Francia kimért parfüm 35 féle illattal 
és folyamatosan bővülő kínálattal!!!

Vasvár, Alsóárokhegy u. 5/a
06-30/504-1649

Körömoázis a Facebookon
és az Instagramon!!!


